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۲۹ مرداد ۱۴۰۱
سال نوزدهم      شماره ۴۳۵۳

 میرحامد اکبری:* محمدرضا شــاه پهلوی طی فرمانی کــه بعضی از مورخان در 
چگونگی تنظیم آن تشــکیک کرده اند، در تاریخ ۲۳ مرداد ۱۳۳۲ سپهبد فضل االله 
زاهدی را به نخســت وزیری منصوب کرد. این دســتخط که به نوعی فرمان عزل 
دکتر محمد مصدق نیز محســوب می شــد، نیمه شــب ۲۵ مرداد ۱۳۳۲ توســط 
ســرهنگ نصیری به دکتر مصدق ابلاغ شد و متعاقب آن ضمن دستگیری حامل 
فرمان و نیز مطلع شدن دکتر مصدق از طرح کودتا و اقدامات انجام شده، کودتای 
۲۵ مرداد ۱۳۳۲ ناکام ماند، در نتیجه شاه و همسرش ثریا از کلاردشت به بغداد و 
از آنجا به ایتالیا گریختند. طی سه روز بحرانی که صدها مقاله می توان درباره آن 
نوشــت، با تجمیع عوامل متعدد داخلی و خارجی، مجددا کودتایی در ۲۸ مرداد 
۱۳۳۲ شکل گرفت که منجر به سقوط دولت ملی دکتر مصدق شد. هدف از این 
نوشــتار، پرداختن به چگونگی شکل گیری این کودتا نیست، بلکه در پی واکاوی و 

تحلیل عزل نخست وزیر مستقر و اتفاقات بعد از آن منظر حقوق اساسی است.
واضح اســت که انقلاب مشروطه برای استقرار حکومت مبتنی بر قانون و 
دموکراتیزه کردن قدرت سیاسی شکل گرفت؛ به همین دلیل اصل هشتم متمم 
قانون اساســی مشــروطه ذیل عنوان حقوق ملت ایران مقرر می کرد: «اهالی 
مملکت ایران در مقابل قانون دولتی متساوی الحقوق خواهند بود». همچنین 
اصل هفتم نیز تأکید می کرد که اســاس مشــروطیت جزئــا و کلا تعطیل بردار 

نیســت. این دو اصل به خوبــی آرمان مشــروطه خواهی ایرانیان را منعکس 
می کرد؛ چراکه پادشــاه را با ســایر اهالی مملکت ایران دارای حقوق مساوی 
در نظر گرفته اســت. پس از این منظر، پادشاه نمی توانست مطابق این اصل و 
اصل هفتم، نخست وزیری را که مســتظهر به حمایت قاطبه ملت بوده، عزل 
کرده و بخشــی از مشروطیت را تعطیل کند. از جهتی دیگر، اصل چهل وپنجم 
متمم قانون اساســی مشــروطه مقرر می کرد: «کلیه قوانین و دســتخط های 
پادشاه در امور مملکتی وقتی اجرا می شود که به امضای وزیر مسئول رسیده 
باشــد و مســئول صحت مدلول آن فرمان و دســتخط همان وزیر است». این 
اصل که آشکارا در راستای تعدیل قدرت شاه تنظیم شده بود، به پادشاه جنبه 
تشریفاتی در قانون اساسی بخشیده و دستخط ها و فرامین صادرشده از سوی 
شــاه را منوط به تأیید وزرایی می داند که ریاســت آنان با نخســت وزیر است. 
پس مطابق با این اصل اگر وزیری یا به طریق اولی نخســت وزیر توسط شاه با 
صدور فرمانی عزل می شــد، می بایست وزیر مربوطه یا نخست وزیر آن را تأیید 
کرده و خود اســتعفا می داد؛ چراکه مطابق با اصل چهل وچهارم متمم قانون 
اساســی مشروطه، شخص شاه مبری از مســئولیت بوده و طبق اصل شصتم، 
وزرا و دولت در مقابل مجلســین مســئول بودند که پرواضح است مسئولیت، 
پاســخ گویی و به تبع آن عزل را به همراه خواهد داشــت که این عزل توســط 

مجلســین امکان پذیر بود نه فرمان شاه. همچنین اصل شصت وچهارم متمم 
قانون اساسی مشروطه مقرر می کرد: «وزرا نمی توانند احکام شفاهی یا کتبی 
پادشــاه را مستمســک قرار داده، سلب مسئولیت از خودشــان بنمایند». پس 
صدور فرمان عزل توســط شاه از مسئولیت وزرا یا نخست وزیر نکاسته و باعث 
ســلب مسئولیت از آنان نمی شــود. این امر به وضوح بر تشریفاتی بودن اصل 
چهل وششــم متمم قانون اساســی که عزل و نصب وزرا را به موجب فرمان 

پادشاه می دانست، صحه می گذارد.
بــا توجه به مطالب فوق، می توان چنیــن نتیجه گرفت که وفق اصول متعدد 
متمم قانون اساســی مشروطه، شاه حق عزل دکتر مصدق به عنوان نخست وزیر 

قانونی را نداشته است.
عده ای از مورخان با اســتناد به برگــزاری رفراندوم و انحلال مجلس هفدهم 
اســتدلال می کنند چون در زمان صدور فرمان عزل دکتر مصدق، مجلس شورای 
ملی با رفراندوم منحل شده بود، شاه شخصا می توانست نخست وزیر را عزل کند 
که این اســتدلال مطابق با متمم قانون اساسی مشروطه و اصول حقوق اساسی 
مردود اســت؛ چراکه دولت مســتقر مطابق با قانون اساسی از مجلس قبل رأی 
اعتماد گرفته بود، پس انحلال مجلس شورای ملی خللی به قانونی بودن دولت 
دکتــر مصدق وارد نمی کرد و تنها مرجعی که وفق قانون اساســی می توانســت 

دولت را ســاقط کند، مجلس شــورای ملی بود. در نتیجه دولت دکتر مصدق تا 
اســتقرار مجلس جدیــد و ابراز تمایل یا عدم تمایل مجلــس جدید به دولت او، 
همچنان دولت قانونی ایران محسوب می شد و شاه نمی توانست برخلاف قانون 
اساســی، رأی اعتماد مجلس را نادیده گرفته و نخســت وزیر قانونی و مســتقر را 
عزل کند. صدالبته ایــن موضوع فارغ از اعطای حق قانون گذاری موقت مجلس 
به دکتر مصدق اســت؛ چراکه مجلس طبق ماده واحــده ای اختیار موقت وضع 
قانون به شــخص دکتر مصدق به مدت یک ســال تا دی ماه ۱۳۳۲ را اعطا کرده 
بود که این ماده واحده به تأیید شــاه هم رسیده بود. پس دکتر مصدق عملا وفق 
این ماده واحده مصوب مجلس به نوعی جانشین مجلس شورای ملی محسوب 

می شد و در زمان کودتای ۲۸ مرداد ۱۳۳۲ این عنوان قانونی را نیز داشته است.
با توجه به جمیع اســتدلالات فوق، شاه برخلاف قانون اساسی نخست وزیر را 
عزل کرد و اقدام نظامی علیه دولت مســتقر و قانونی در روزهای ۲۵ و ۲۸ مرداد 
۱۳۳۲ کودتایــی بود که آرمان خواهی ایرانیان را که از مشــروطه آغاز شــده و به 
جنبش ملی شــدن صنعت نفت و استقرار دموکراســی حقیقی انجامیده بود، در 
نطفه خفه کرده و حقوق اساســی ملت ایران را که در قانون اساســی مشروطه 

بروز کرده بود، پایمال کرد.
*حقوق دان و مدرس دانشگاه

واکاوی کودتای ۲۸ مرداد ۱۳۳۲  از  منظر حقوق اساسی

شــرق: اصلاح قانون انتخابــات ماه هاســت در انتظار تعیین 
تکلیف اســت و چه قانون انتخابات ریاســت جمهوری و چه 
انتخابات شوراها و حتی مجلس خبری از جزئیات اصلاح این 
قوانین نیســت؛ هرچند پیرهادی از نهایی شــدن طرح اصلاح 
قانون شــوراها خبر داده و وزیر کشــور از ارسال لایحه جامع 
انتخابات تا پیش از پایان مجلس یازدهم ســخن گفته است؛ 
لایحه ای که قرار است هر ســه انتخابات را شامل شود، اما از 
آنجایی که فعلا خبری از نهایی شدن آن نیست، طرح انتخابات 

شوراها در مجلس در مرحله نهایی شدن است.
پیرهادی، رئیس فراکسیون مدیریت شهری مجلس گفت: 
در پیش نویــس اولیه طرح مجلــس، هیئت های نظارت دیگر 
فقــط در اختیار و انحصار مجلس نیســت. بر اســاس طرح 
تدوین شــده، یک حقــوق دان و یک شــخصیت اجتماعی به 
انتخاب شــورای عالی اســتان ها در هیئت های نظارت حضور 
خواهند داشت تا ترکیب قوی تری شکل گیرد. محسن پیرهادی 

در نشســت هم اندیشی شورای  عالی اســتان ها که به میزبانی 
مجلس شــورای اسلامی برگزار شد، با اشــاره به تغییر قانون 
انتخاب شهردار از جانب شوراهای شهر و روستا گفت: مجلس 
شــورای اســلامی پیش نویســی برای تغییر قانون در کمیته و 
کارگروه های تخصصی تدوین کرده که بر اساس مدل بسیاری 
از کشورهای دیگر است. موضوعی که اهمیت دارد، این است 
که بتوانیم بر اساس الگوهای دیگر اجرا شده در سایر کشورها، 
مردم را در انتخاب شهردار مشارکت دهیم.  او در ادامه اظهار 
کــرد: در پیش نویس اولیه طرح مجلــس هیئت های نظارت 
دیگــر فقــط در اختیار و انحصار مجلس نیســت. بر اســاس 
طرح تدوین شده، یک حقوق دان و یک شخصیت اجتماعی به 
انتخاب شــورای عالی اســتان ها در هیئت های نظارت حضور 
خواهند داشــت تا ترکیب قوی تری شــکل گیرد. همچنین در 
مدل پیش بینی شــده این نکته قید شده که انتخاب شهردار به 
پیش از زمان انتخابات اعضای شــورای شهر و روستا بازگردد؛ 

به این معنا که اعضای شورای شهر و روستا پیش از انتخابات 
اعلام کنند در  صورتی  که رأی از مردم کســب کنند، شــهردار 

آینده آنها فرد مدنظر است.
نماینده مردم تهران در مجلس یادآور شد: چنانچه نظرات 
نیز برای انتخاب شــهردار متفاوت باشــد، پیش بینی های لازم 
صــورت گرفته تا کار انتخاب شــهردار قفل نشــود؛ حتی این 
موضوع پیش بینی شــده که اگر با شــهردار انتخابی ادامه کار 
انجام نگیرد، انتخاب های بعدی نیز بر اساس اولویت هایی که 
از کاندیداهای شــورا پیش از انتخابات اعلام کرده اند، برگزیده 

شود.
پیرهادی با بیان اینکه این مدل روشی است که در بسیاری از 
شهرها از جمله سیدنی در حال اجرا ست، افزود: در صورتی که 
اعضای شورای شهر با یکدیگر هم نظر نباشند، شهردار از سوی 
گروهی انتخاب خواهد شــد که بیشترین کرسی را در شورا به 
خود اختصاص داده باشد. حتی در شرایطی که آرا بین اعضای 
شورا مســاوی بود و برای نمونه پنج نفر از اعضای شورا روی 
یک گزینه و پنج نفــر از اعضای دیگر روی گزینه دیگری اتفاق 
نظر داشــتند، به آرای مردمی مراجعه می شود که آرای کدام 

گروه بیشتر است و شهردار بر  اساس این انتخاب شود.
او در ادامــه تأکیــد کرد: این طــرح قطعــا در کارگروهی 
تخصصی بین مجلس و شــورای عالی استان ها چکش کاری 
خواهد شد و طرحی جامع تدوین می شود. برای پخته شدن و 
بومی بودن این طرح باید اقدامات بیشتری صورت گیرد تا یک 

طرح جامع برای انتخاب شهردار تدوین شود.
رئیس فراکســیون مدیریت شــهری مجلس با اشــاره به 
برنامه هفتم توسعه و ارجاع آن از مجمع تشخیص مصلحت 
نظام به مجلس عنوان کرد: این مســئله از موضوعاتی است 
که شورای عالی استان ها می تواند به آن ورود کرده و نظرات 
خود را در این زمینه به مجلس ارائه دهند. قطعا این نظرات 
در کمیســیون تلفیق برنامه هفتم توسعه لحاظ خواهد شد 
و با وجود اینکه اعضای شــورا درگیر مســائل خرد و روزمره 
زیادی هســتند، می توانند در زمینه تدوین اسناد بالادستی نیز 
در سیاست گذاری مشارکت ســازنده داشته باشند.  همچنین 
دربــاره آخرین وضعیــت لایحه جامع انتخابــات و اینکه آیا 
دولت تصمیمی برای ارســال این لایحه بــه مجلس دارد؟ 
احمــد وحیدی گفــت: مجلس طرحی بــرای اصلاح قانون 
انتخابات دارد و در دولت ســابق نیــز لایحه جامع انتخابات 
تهیه شــد، اما با توجه به اشــکالاتی که داشــت، پیگیر تهیه 
لایحه جدیدی هســتیم و لایحه را قطعــا پیش از پایان دوره 
یازدهم به مجلس می فرســتیم.  وزیر کشــور اظهار کرد: در 
مرحله فعلی کارهــای مرتبط با لایحه جامــع انتخابات در 
وزارت کشور انجام می شــود و سپس به دولت ارائه خواهد 
شــد؛ بنابراین طبیعی است که برای تصویب لایحه در دولت 
و ارســال به مجلس زمان لازم اســت. ما در تلاشیم هرچه 
زودتر کار را در وزارت کشــور به اتمام برسانیم و لایحه را به 

دولت بفرستیم.

او یادآور شــد: لایحــه جامع انتخابات شــامل موضوعات 
متعددی اســت و اگــر بخواهیم لایحه جامعــی که اصلاح 
قانون انتخابات مجلس، ریاست جمهوری و شوراها را پوشش 
دهد، تهیه کنیم، زمان بســیاری لازم دارد. ما اگر بتوانیم، تمام 
انتخابــات را در جریان اصــلاح قانون پوشــش خواهیم داد 
و لایحه جامع انتخابات شــامل انتخابات ریاســت جمهوری، 

مجلس و شوراها را تهیه کرده و به دولت می فرستیم.
وحیدی با بیان اینکه سیاست های کلی مقام معظم رهبری 
هر سه انتخابات مجلس، ریاست جمهوری و شوراها را شامل 
می شود، گفت: اگر بتوانیم لایحه ای را متناسب با سیاست های 
کلــی تهیه خواهیم کرد؛ اما اگر زمان کافی نداشــته باشــیم، 
پیشــنهادهای هر کــدام از انتخابات ها را مجــزا از یکدیگر به 
مجلس ارســال خواهیم کرد، ولی فعلا سعی می کنیم تحت 

عنوان لایحه جامع تهیه و به مجلس ارسال کنیم.
در تاریخ ۲۴ اســفند ۱۴۰۰ هیئت رئیســه مجلس اعلام کرد 
در اجرای ماده ۱۳۴ آیین نامه داخلی مجلس و بنا بر تقاضای 
کتبی دولت در نامه شــماره ۵۹۱۶۴/۱۴۲۳۰۱ مورخ ۱۱ بهمن 
۱۴۰۰، ۹ لایحه از لوایحی که دولت به مجلس ارسال کرده بود 
از دســتور کار مجلس خارج شد که نام «لایحه انتخابات» نیز 

در این فهرست دیده می شد.
حال باید دید ســرعت دولــت در نهایی کردن این لایحه به 
چه میزان خواهد بود تا مانع دوباره کاری در مجلس نشــود و 

لایحه جایگزین طرح های مختلف مجلس شود.

آخرین تغییرات در اصلاح قانون انتخابات
خروج هیئت های نظارت از  انحصار مجلس

انتخاب شهرداران با رأی مستقیم مردم 

  قرار شــد درباره دلایل مشکلات معیشــتی فعلی کشور از جنبه   .
داخلی را توضیحاتی بدهید. چه عواملی از نظر شــما باعث به وجود 

آمدن این وضعیت شده است؟
مشکلات عمده ای که مردم در حوزه معیشت با آن درگیرند ناشی 
از عدم اجرای قانون بودجه ۱۴۰۱ توســط دولت است که به اجرای 
آن تکلیف داشت. خصوصا جزء «یک» بند «ص» تبصره «یک» قانون 
بودجه ۱۴۰۱ که اجازه حذف ارز ترجیحی را با دو شــرط اساســی به 
دولت داد؛ یعنی دولت باید بر مبنای آنها این کار را انجام می داد. اول 
صدور کالابرگ الکترونیکی و دوم تثبیت قیمت ها بر اســاس قیمت 
شــهریور ۱۴۰۰ و مفهوم این تصمیم هم این بود که دولت اگر صلاح 
می داند می تواند ارز ترجیحی را حذف کند، اما به شــرطی که فقط 
کالاهایی که از قبل ارز چهارهزارو ۲۰۰ تومانی مواد اولیه آنها تأمین 
می شد و تولید می شــدند. مثلا مواد لبنی و پروتئینی قیمت هایشان 
افزایش پیدا نکند و بر اساس قیمت سال گذشته محاسبه شوند، اما 
مابه التفاوت قیمت تمام شده را دولت از طریق پایانه های فروشگاه ها 
بــه تولیدکنندگان پرداخت کند.  اثرش هم این بــود که اولا افزایش 
قیمت را در جامعه تجربه نکنیم؛ یعنی وقتی مرغ را ۳۱ هزار تومان 
می خریدیم بعد از آزادســازی و حذف ارز ترجیحی باز هم ۳۱ هزار 
تومــان بخریم. اگر امروز قیمت آن به ۶۰ هزار تومان می رســد، این 
تفاوت قیمت ۲۹ هزار تومان را دولت به تولیدکننده بپردازد و قیمت 
در فروشــگاه و پشت شیشه سوپرمارکت ها ۶۰ هزار تومان چسبانده 
نشود تا این افزایش قیمت بر قیمت سایر کالاها اثر مستقیم بگذارد 
و همه قیمت ها را تحریک کند. اتفاقی که متأســفانه رقم خورد. اما 
دولت این قانون را به درستی اجرا نکرد و قیمت را اعلام کرد و مرغ 
را بــه جای ۳۱ هزار تومان، ۶۰ هزار تومان اعلام کرد و ســایر کالاها 
هم همگام و متأثر از آن سطح خودشان را بالا کشیدند و تورم بسیار 

بالایی در اقتصاد شکل گرفت.
  این تصمیــم دولت تأثیرات منفی دیگری هم به دنبال داشــته   .

است؟
بله. دومین اثر منفی این اتفاق و عدم اجرای قانون توسط دولت 
این اســت که مصرف لبنیات و پروتئین در میان مردم به شدت پایین 
آمده، چراکه قدرت خرید مردم کاهش چشــمگیری داشــته است. 

مصرف مواد لبنی و پروتئینی و گوشت کاهش داشته و این امر برای 
سلامت جامعه به شدت خطرناک اســت. یعنی در ماه های آینده با 
مشکلاتی مواجه خواهیم بود که هزینه درمان خانواده ها و خانوارها 
را بــالا می بــرد، چراکه کمبود مــواد پروتئینی و لبنــی بیماری های 
متعددی را ایجاد و ســلامت جامعه را به شــدت تهدید می کند. از 
طرف دیگر اثر منفی آن روی تولید بود.  وقتی ارز ترجیحی حذف شد، 
قیمت هزینه تمام شده واحدهای تولیدی مرغداری ها و دامداری ها و 
هزینه تمام شده محصولاتشان چند برابر شد. از طرفی هم نقدینگی 
لازم برای این افزایش قیمت تأمین نشــد. بنابراین بخشی از تولید با 
مشــکل مواجه شد.  بخش دیگر تولیدی هم که فعال است، کشش 
تقاضا برای محصولاتشان وجود ندارد. یعنی قیمت پایین تر می آید و 
بازار هم به قیمتــی پایین تر از قیمتی که برای دامدار و مرغدار تمام 
شــده اســت روی آن قیمت گذاری می کند که برای دامدار و مرغدار 
به صرفه نیســت و برای آنها بیشتر تمام شده است. بنابراین متضرر 

می شود در نتیجه به تولیدش ادامه نمی دهد.
در این صورت هم به فازی وارد می شویم که برخی تولیدکنندگان 
مواد لبنی رغبتی برای تولید ندارند و ســطح تولید لبنی و پروتئینی 
و تعداد دام یا تعداد ســالن های فعــال خود را کاهش می دهند. در 
نتیجه این کار به تولید آســیب می زند و پایه های تولید برای آینده از 
بین می رود. وقتی دام مولدی وجود دارد، می توان تولید کرد، اما اگر 
این دام مولد از گردونه تولید خارج شود، چندین سال زمان نیاز است 
تا دوباره این نســل دام مولد به چرخه تولید برگردد و دام مولدی به 

وجود بیاید که بتواند تولید را در جامعه ادامه دهد.
  به نظر شما مقصر بروز چنین مشکلاتی چه کسی یا کسانی است؟  .

متأســفانه برخی سیاســت های دولت همراهی لازم را با وضع 
ایجادشــده نداشته است. یعنی با وجود انباشت تولیدی که به دلیل 
کاهش شدید تقاضا روی دست تولیدکننده مانده است، دولت هیچ 
برنامه ریــزی ای برای صادراتش انجام نداده و این بی برنامگی باعث 
ضرر شــدید به تولید کننده شده اســت. پس تأکید می کنم سیاستی 
که دولت اجرائی کرد، ریشــه در همــان قانون گریزی و عدم اجرای 
جزء یک بند ص تبصره یک قانــون بودجه ۱۴۰۱ دارد. اگر دولت این 
قانون را درست اجرا می کرد، شاهد این مشکلات نبودیم؛ چراکه دیگر 

جهش قیمتی نداشــتیم که پشت سرش افزایش قیمت سایر کالاها 
اتفاق بیفتد. توان خرید مردم کاهش پیدا نمی کرد و این روند تولید و 
مصرف به صورت عادی ادامه پیدا می کرد. اما متأسفانه عدم اجرای 
قانون توســط دولت مشــکلاتی ایجاد کرد که هم دولت نمی داند 
چطور مشکل را حل کند، هم اینکه برای جامعه مشکل ایجاد کرده، 
هم ســلامت جامعه تهدید شــده، هم اقتصاد و معیشــت جامعه 
متضرر شــده و در نهایــت هم پایه های تولید در بخش کشــاورزی 

به شدت تضعیف شده است.
  دولت مدعی بود در حذف ارز ترجیحی فقط قیمت چهار قلم کالا   .

افزایش خواهد یافت. واقعا این اتفاقات برای دولت قابل پیش بینی 
نبود که این افزایش قیمت روی همه کالاها تأثیر خواهد گذاشت؟

افزایش قیمت صرفا چهار قلم کالا در صورتی بود که به شــکل 
کالابرگ می بــود و برای آن کالاها کالابــرگ می دادند و بقیه رقم را 
دولت به تولیدکننده می پرداخت. اما وقتی ســطح قیمت ها را رها 
کــرد، کالاهایی که هیچ ارتباطــی با ارز ترجیحــی چهارهزارو ۲۰۰ 
تومانی و نهاده های دامی نداشــتند، بیشــتر و زودتر از ســایر کالاها 
قیمتشان افزایشی شد. این به هم ریختگی سیاست نادرست دولت و 
عدم اجرا و تمکین به قانون، به هم ریختگی را در اقتصاد و بازار ایجاد 

کرد که معیشت مردم را به این روز انداخت.
  برنامه مجلس برای ســاماندهی این اوضاع و احوال اقتصادی و   .

معیشتی جامعه چیست؟
معتقدم مجلس باید بر اجرای قانون تأکید کند. شــنیده ام دولت 
در حال تهیه و ارســال لایحه ای به مجلس است تا بخش هایی که 
قانون را رعایت نکرده از قانون حذف کند. یعنی اقدامات غیرقانونی 
خود از قانون را حفظ و قانون مربوطه را حذف کند و آن را به اقدامی 
عــادی بدل کند. مجلس باید در این باره مقاومت کند؛ چراکه اگر این 
بخش از قانون اجرا نشــود، این روند ادامه دار می شــود و شــرایط 
معیشتی برای خانوارها سخت تر خواهد شد. پس مجلس حتما باید 
روی مصوبه خود که در شــرایط حــذف ارز ترجیحی راهکار بهتری 
بود، مصمم باشــد و دولت را مکلف به اجرای قانون کند نه اینکه با 
حذف خواست دولت، شرایط را از نظر اقتصادی برای مردم سخت تر 

و بدتر کند.

نکته دیگر اینکه اگر دولت بازگشت به قیمت های شهریور ۱۴۰۰ 
را اجــرا می کرد، افزایش قیمت ها عادی بین ۱۰ تا ۱۵ درصد بود. اما 
برخی کالاها مثل روغن، گوشت، مرغ و مواد لبنی را به شدت بالا برد 
و همین افزایش قیمت سایر اقلام را تحریک کرد. متأسفانه نه تنها در 
ایــن زمینه بلکه در هیچ زمینه ای دولت برنامه و راهکار عملی روی 
کاغذ ندارد تا ما بدانیم قرار اســت به چه سمتی برود. در این حوزه 
هم به صورت روزمرگی با موضــوع برخورد می کند؛ به این صورت 
که منتظر اســت ببیند روزانه چه اتفاقی می افتد و بر اساس اتفاقات 
روزانــه با موضوع برخورد می کند. یعنی دولت ابتکار عمل و کنترل 

را در دست ندارد.
 مجلس توضیحی از وزرای مربوطه نمی خواهد؟  .

درد اصلی این است که وزرایی که باید این وضعیت را با کالابرگ 
الکترونیکی و توزیع آن سامان بدهند، حضور ندارند. یعنی وزارتخانه 
مربوطه بدون تصدی و وزیر است و با سرپرست اداره می شود؛ یا در 
وزارت صمت این سامان نیست. از وقتی موضوع تفکیک وزارتخانه 
بازرگانی مطرح شــد، سستی و ســردرگمی در مجموعه ایجاد کرد. 
وزارت صمــت چندین بار دچار تنش و تغییر و تحولات شــد و حالا 
این پیشــنهاد را مطرح کرده اند که هنوز عملیاتی نشــده و لایحه ای 
برای این تحولات به مجلس نیامده اســت. وزیر صمت تحت سؤال 
مجلــس بود اما با این وعده که تــا دو ماه آینده تغییر و تحولاتی در 
این راستا ایجاد خواهد شد، مجلس و سؤال کنندگان را بلاتکلیف نگه 
داشــته اند. به عبارتی یک تعلیق و عدم ثبــات در امور وجود دارد و 
وزارتخانه هایی که باید این موارد مهم معیشتی را سامان دهند، فعلا 

خودشان بی سروسامان هستند.
  درســت است که طبق قانون تا سه ماه وزارتخانه می تواند بدون   .

وزیر و با سرپرســت اداره شــود، اما در این وضعیــت اقتصادی و 
مشکلات بازنشستگان و ... آیا بهتر نیست مجلس از دولت بخواهد که 
وزیر کار، تعاون و رفاه اجتماعی را هرچه ســریع تر به مجلس معرفی 

کند؟
ابزار قانونی مجلس برای فشــار به دولت در این باره همان ابزار 
تذکر و درخواست است و ابزار قانونی دیگری نداریم و دولت دارد از 

فرصت قانونی خود در  این مورد نهایت استفاده را می برد.

  آیا می توان این طور اســتنباط کرد کــه در نگاهی بدبینانه، دلیل   .
تعلل دولت برای معرفی وزیر پیشنهادی کار، تعاون و رفاه اجتماعی 
به مجلس، آن هم در شــرایطی که در حوزه مربوطه مشکلات تلنبار 
شده اند، این اســت که به مجلس نشــان دهد وزیر ضعیف بهتر از 
اداره وزارتخانه بدون وزیر و با سرپرست است تا نمایندگان خواستار 

استیضاح برخی وزرا دست از این کار بکشند؟
این بازی خطرناکی اســت و امیدوارم دولت وارد چنین بازی ای 
نشــود؛ چون رویکــرد مجلس در قبال دولت در حال تغییر اســت. 
هرچند مجلس هنوز تعارفات زیادی با دولت دارد و چسبندگی های 
زیادی دارد، اما فشار جامعه روی نمایندگان به حدی زیاد شده است 
که احســاس می کنــم رویکرد مجلس هم در قبــال دولت در حال 
تغییرکردن است. بنابراین اگر دولت وارد چنین بازی خطرناکی شود 

خیلی متضرر می شود.
  مجلس پیش از این، اســتیضاح برخی وزرا را دنبال می کرد و خبر   .

استیضاح چهار وزیر از جمله وزیر کار به  طور جدی مطرح بود، اما بعد 
از استعفای عبدالملکی که زیر تیغ استیضاح بود، مجلس ساکت شده 
اســت. این سکوت در شرایطی ایجاد شده که دولت هنوز وزیر کار را 
به مجلس معرفی نکرده و به نظر می رسد عجله ای هم برای این کار 
ندارد تا فرصت سه ماهه قانونی سرپرست تمام شود. دلیل این تغییر 

رفتار به نظر شما در چیست؟
به نظر من سست شــدن از استیضاح وزرا از طرف مجلس است 
نه به دلیــل اقدامات دولــت. همان طور که عرض کــردم به دلیل 
چسبندگی زیاد سیاسی بین مجلس و دولت، مانع جدی وجود دارد. 
بالای ۲۲۰ نماینده از رئیس جمهور فعلی کتبا درخواست کرده اند که 
رئیس جمهور شود. علاوه بر آن، به وزرای این دولت در تاریخ بعد از 
انقلاب بیشترین درصد رأی اعتماد را داده اند و این قرابت و نزدیکی 
سیاسی مجلس و دولت را نشان می دهد که یکی از موانع عمده در 
اســتیضاح های جدی تاکنون بوده است. اما فشار شرایط روی مردم 
این روزها تا حدی زیاد شده است که برخی نمایندگان تهدید کرده اند 
اگر به این مشکلات و کوتاهی های دولت توجه نکنند، از طرف مردم 
خودشان از توجه می افتند. از این رو دغدغه ها در حال تغییر است تا 

با کم کاری های دولت برخورد کند و تعارفات را کنار بگذارد.

نوری قزلجه در گفت وگو  با «شرق» عدم اجرای کامل قانون بودجه ۱۴۰۱  توسط دولت را دلیل مشکلات معیشتی دانست

رویکرد مجلس در قبال دولت 
در حال تغییر است

معصومه معظمی: غلامرضا نوری قزلجه، عضو کمیســیون کشــاورزی، آب و منابع طبیعی که نمایندگی مردم بستان آباد را در مجلس یازدهم بر عهده دارد، در گفت وگویی با روزنامه «شرق» به عمده 
دلایل مشــکلات معیشــتی فعلی جامعه به زعم خود اشاره کرد. او عامل بروز این مشــکلات و افزایش قیمت بی رویه کالاها بعد از حذف ارز ترجیحی را عدم اجرای کامل قانون بودجه ۱۴۰۱ توسط 
دولت می داند و با دلایل و توضیحاتش بر این امر اصرار می ورزد. نوری قزلجه که برخلاف برخی همکارانش در مجلس یازدهم قرابت حزبی و سیاســی با دولت فعلی ندارد، بر این عقیده اســت که 
مجلسی ها به دلیل همین نزدیکی سیاسی و تعارفات مرسوم با دولت است که استیضاح وزرای ضعیف را جدی نمی گیرند. او د رعین حال تأکید دارد به دلیل فشار مضاعف اقتصادی بر مردم، رفته رفته 
مجلس از حالت تعارف با دولت خارج شده و اگر دست به حل مشکلات نزند، رویکرد مجلس نسبت به دولتی که بیشترین درصد رأی اعتماد را به کابینه اش بعد از پیروزی انقلاب داده تغییر می کند.
از جمله موارد دیگری که این نماینده نزدیک به علی لاریجانی در گفت وگو با «شــرق» بیان کرد، تلاش دولت برای تهیه و ارائه لایحه ای برای حذف بخشی از قانون بودجه ۱۴۰۱ است که از آن عدول 
کرده و به موجب اجرانکردن این بخش از قانون است که شاهد افزایش قیمت بی اساس کالاها بعد از حذف ارز چهارهزارو ۲۰۰ تومانی بوده ایم. آنچه در ادامه می خوانید حاصل این گفت وگو است.


